

СОДЕРЖАНИЕ

ПРЕДИСЛОВИЕ	5
ЛЮДИ И СОБЫТИЯ СКВОЗЬ ПРИЗМУ ИСТОРИИ.....	9
<i>Славнитский Н. Р.</i> Обстановка в Ингрии в 1709 г.: деятельность Ф. М. Апраксина	11
<i>Фруменкова Т. Г.</i> Некоторые изменения в жизни населения Финляндии после ее вхождения в состав России (1809–1820-е гг.).....	21
<i>Востров А. В.</i> Русское сообщество Карельского перешейка 1930-х годов в книгах и воспоминаниях писателя Бориса Зайцева.....	33
ЭКОНОМИКА, ВОЙНА И ПОЛИТИКА.....	43
<i>Гехт А. Б., Черкасов Д. Г.</i> Шведский фактор в процессе обретения независимости странами Балтии (1918–1920 гг.)	45
<i>Фокин В. И.</i> Цивилизационные основы внешней политики стран Северной Европы	54
<i>Смолин А. В.</i> Печенга в стратегических планах советского военно-морского командования в 1918–1920 гг.....	65
<i>Попов Д. А.</i> Финский оккупационный режим на территории северной Карелии в 1941–1944 гг.	78
<i>Барышников В. Н.</i> Финские СС на Украине летом 1941 г.....	86
<i>Родин Д. В.</i> Голоса против: общественная реакция на создание НАТО в Скандинавских странах (по материалам АВП РФ)	98
<i>Митасов В. А.</i> Из истории «северного сотрудничества»: интеграционные процессы в странах Северной Европы в послевоенный период.....	108

ИСТОРИЧЕСКИЕ ИСТОЧНИКИ, ВЗГЛЯДЫ И ОЦЕНКИ.....	121
<i>Захарова И. М.</i>	
Шведские документы времени правления Ульрики Элеоноры в собрании РГАДА и Государственного Эрмитажа	123
<i>Садова Л. А.</i>	
Донесения российских консулов в Норвегии в 1890–1905 гг. как исторический источник	133
<i>Дмитриева Н. В.</i>	
Материалы финляндской прессы начала 1921 г. об отношениях с Советской Россией в бюллетенях Информационного подотдела Управления уполномоченного НКВД в Петрограде.....	144
<i>Лобанова Д. Р.</i>	
Проблема формирования в прессе Великобритании «образов» Гражданской войны в Финляндии 1918 г. (на примере газеты «Таймс»).....	152
<i>Петров П. В.</i>	
Деятельность Исторической комиссии ВМФ по созданию труда «Советско-финляндская война 1939–1940 гг. на море»	165
НАУКА, КУЛЬТУРА И РЕЛИГИЯ.....	183
<i>Мусаев В. И.</i>	
Католическая церковь в Финляндии в имперский период (XIX — начало XX в.).....	185
<i>Ивлева С. Е.</i>	
Северная Европа в журналах издателя Василия Генкеля (1825,1910) — «Живописный сборник» и «Северное сияние»	193
<i>Кривдина О. А.</i>	
Новые издания о Мунке	200
РЕЗЮМЕ	203
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	215

CONTENTS

PREFACE	7
PEOPLE AND EVENTS THROUGH THE PRISM OF HISTORY	9
<i>Slavniitsky N. R.</i> The situation in Ingria in 1709: the activities of F. M. Apraksina	11
<i>Frumenkova T. G.</i> Some changes in the life of the population of Finland after its entry into Russia (1809–1820)	21
<i>Vostrov A. V.</i> The Russian community of the Karelian Isthmus of the 1930s in the books and memoirs of the writer Boris Zaitsev	33
ECONOMICS, WAR AND POLITICS	43
<i>Gekht A. B., Cherkasov D. G.</i> The Swedish factor in the process of gaining independence by the Baltic States (1918–1920)	45
<i>Fokin V. Iv.</i> Civilizational foundations of the foreign policy of the Nordic countries	54
<i>Smolin A. V.</i> Pechenga in the strategic plans of the Soviet naval command in 1918–1920	63
<i>Popov D. Al.</i> Finnish occupation regime on the territory of northern Karelia in 1941–1944	78
<i>Baryshnikov V. N.</i> Finnish SS in Ukraine in the summer of 1941	86
<i>Rodin D. V.</i> Voices against: Public Reaction to the Creation of NATO in the Scandinavian States (Based on the Materials of the Archive of the Foreign Policy of the Russian Federation)	98
<i>Mitasov V. A.</i> Excerpt from «Nordic cooperation»: integration processes in the Nordic countries in the post-war period	108

HISTORICAL SOURCES, OPINIONS AND ESTIMATIONS..... 121

Zakharova I. M.

Swedish documents from the reign of Ulrika Eleonora
in the collection of the RGADA and the State Hermitage 123

Sadova L. An.

Reports of Russian consuls in Norway in 1890–1905 as a historical source.... 133

Dmitrieva N. V.

Materials of the Finnish press about relations with Soviet Russia
in the bulletins of the Information branch of the Office
of the Commissioner of the People's Commissariat for Foreign Affairs
in Petrograd, early 1921 144

Lobanova D. R.

The problem of the formation of «images» of the civil war in Finland
in 1918 in the British press
(using the example of the newspaper «The Times»)..... 152

Petrov P. V.

Activities of the Historical Commission of the Navy
to create the book «The Soviet-Finnish War of 1939–1940 at Sea» 165

SCIENCE, CULTURE AND RELIGION

Musaev V. I.

The Roman Catholic Church in Finland during the Imperial Period
(19th — early 20th Century)..... 185

Ivleva S. E.

Northern Europe in the magazines of the publisher Vasily Henkel
(1825, 1910) — «Pictorial Collection» and «Northern Lights» 193

Krivdina O. A.

New editions about Munch 200

ABSTRACT 203

INFORMATION ABOUT AUTHORS 217